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In het Vizier
Bij het begin van een nieuw jaar

Komt, laat ons samen nederknielen
voor Hem, die ons geschapen heeft!
Hem zij d' aanbidding onzer zielen,
die 't leven is en 't leven geeft!
Hij strooit de jaren voor zich henen,
gelijk de landman 't koren strooit.
De tijden kwamen en verdwenen,
der tijden God verandert nooit.
(gezang 295:1)

De redactie van Vizier wenst u 
een voorspoedig en zegenrijk 2013.

Rudy Ligtenberg, eindredacteur
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Oog voor veranderingen 
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Van bestuurders en politici wordt verwacht dat zij
trends en ontwikkelingen onderkennen. Dit is
nodig om de goede beleidskeuzes te maken. De
ruimtelijke ordening is een gebied waarin zich
momenteel veel veranderingen voordoen. Ont-
kenning daarvan is wel verleidelijk en gemakke-
lijk, maar dat helpt niet om die veranderingen
het hoofd te bieden. Ik wil drie terreinen noemen
waarop veranderingen zichtbaar zijn.

Woningen
Door het lage geboortecijfer vermindert het aan-
tal jongeren en dus wordt het percentage oude-
ren groter. De bevolking ontgroent en vergrijst.
Bovendien is er een trek van jongeren van het
platteland naar de steden. Jongeren gaan stude-
ren en in de stad wonen; de behoefte om na de
studie terug te gaan naar het platteland is sterk
verminderd. Ouderen verhuizen ook veel gemak-
kelijker van het platteland naar de stad dan in
het verleden het geval was. Daardoor is er op
veel plaatsen minder behoefte aan nieuwe wo-
ningen.

Bedrijven
Er is door intensiever gebruik van de beschikbare
grond, minder behoefte aan bedrijventerreinen
dan vroeger. Leegstand is ook op bedrijventerrei-
nen een bekend verschijnsel geworden. Bedrij-
venterreinen die oorspronkelijk bedoeld waren
voor lokale ondernemers worden nu ook landelijk
aangeboden. Voor bedrijventerreinen die aan-
vankelijk voor een bepaalde categorie bedrijven
waren bedoeld, vervagen de toewijzingscriteria.

Kantoren
Door intensiever gebruik van oppervlaktes, maar
ook door het zogenaamde nieuwe werken, (bij-
voorbeeld het thuiswerken), is de behoefte aan
nieuwe kantoorvloeroppervlakte afgenomen. Er
hoeft niet voor iedere werknemer een werkplek
te worden ingericht omdat er wordt gerekend
met een gemiddelde aanwezigheid. Nieuwe loca-
ties voor kantoren worden niet ontwikkeld en er
staat een grote hoeveelheid kantoorruimte leeg. 

Gevolgen
Deze verminderde vraag naar woningen, bedrij-
venterreinen en kantorenlocaties heeft tot gevolg
dat niet alleen projectontwikkelaars elkaar be-
concurreren, maar dat ook gemeenten dat doen.
Men richt zich op dezelfde markt. Omdat veel
projecten pas daadwerkelijk gerealiseerd gaan
worden als een bepaald percentage is verkocht,
heeft dat tot gevolg dat er bijna geen project
meer van de grond komt. Gemeentebestuurders
die nog denken in termen van groei hebben te
rooskleurige verwachtingen. 

Noodzaak
Het is daarom noodzakelijk dat er meer op regio-
naal niveau wordt afgestemd. Omdat niet alle
plannen kunnen worden uitgevoerd, moeten er
keuzes worden gemaakt. Er zullen plannen moe-
ten worden geschrapt of uitgesteld.
Dat vraagt om coördinatie, dat vraagt om regie.
Hier ligt een taak voor de provincie. Dit wordt
wel onderkend, maar is nog onvoldoende zicht-
baar. De tijd dringt!

Henk van Dieren, Statenlid  SGP
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Regie houden in de Hoeksche Waard

Het is van belang dat gemeenten en regio’s
de regie houden over de ontwikkeling van
hun gebied. Daarvoor is tijdige en realisti-
sche planvorming nodig, waarbij rekening
wordt gehouden met nieuwe inzichten en
omstandigheden. 

Vanuit de Hoeksche Waard zijn hiervan een paar
voorbeelden te geven. Er liggen een paar dos-
siers op een bestuurlijke, realistische visie te
wachten. De burgers en in het bijzonder de on-
dernemers hebben recht op een beslissing.

deze gezamenlijk optrekken en met concrete
verzoeken bij de provincie komen. Want waar
andere provincies zich wel actief opstellen en de
visserij bovendien aansluit bij landelijk belang-
rijke thema's, moet ook Zuid-Holland haar ver-
antwoordelijkheid nemen voor deze bijzondere
sector.

Chris Schaapman, fractievoorzitter Statenfractie
ChristenUnie&SGP

een bestuurlijke visie die de ontwikkeling van
hun bedrijf niet in de weg staat.
Doordat een bestuurlijke regionale visie uitblijft
en de ontwikkelingen waarmee de glastuinbouw
wordt geconfronteerd intussen doorgaan, gaan
anderen zich ermee bemoeien. Bedrijven kloppen
aan bij andere overheden, bijvoorbeeld bij de
provincie. Hier en daar gaan ondernemers nood-
gedwongen hun eigen weg. 

Suiker Unie
Het tweede voorbeeld is het terrein van de Sui-
ker Unie in Puttershoek. Dit binnen- en buiten-
dijks gelegen bedrijvencomplex wordt groten-
deels ontmanteld en afgebroken. Daardoor komt
een groot gebied vrij voor een nieuwe bestem-
ming. De gemeente Binnenmaas heeft hier te
lang mee geworsteld, vastgehouden aan een on-
realistisch plan en onvoldoende oog gehad voor
de omgeving.Het gevolg is ook hier dat anderen
zich ermee inlieten. Als belanghebbende wil de
Suiker Unie graag voortgang. Het bedrijf klopte
aan bij de provincie. De ChristenUnie&SGP-frac-
tie vindt dat er een maximale inzet moet zijn om
er met de drie partijen uit te komen: Suiker
Unie, gemeente en provincie. In de gemeente
Binnenmaas hebben de bestuurders hun verant-
woordelijkheid genomen en een visie ontwikkeld
die getuigt van realiteitszin. Er ligt nu een kwali-
tatief goed plan.

Samenvattend: Het vooruitschuiven van bestuur-
lijke vraagstukken heeft dikwijls tot gevolg dat
betrokken overheden de regie kwijtraken en dat
anderen die noodgedwongen overnemen.

Henk van Dieren, Statenlid  SGP

Glastuinbouw
Het eerste voorbeeld is de glastuinbouw. Een
paar jaar geleden werd de Hoeksche Waard als
Nationaal Landschap aangewezen. Tijdens de
discussie over de invulling van het gebied die
daarop volgde werd afgesproken dat de streek-
gemeenten zelf met een integraal plan voor de
glastuinbouw zouden komen. En een antwoord
zouden geven op bestaande problemen, waaron-
der de behoeften van de glastuinbouwbedrijven.
Tot op heden is dat nog niet goed uit de verf ge-
komen. Ondernemers wachten nog steeds op

Steun voor glastuinbouw en visserij
Bij de behandeling van de provinciale be-
groting voor 2013 kregen de onderwerpen
glastuinbouw en visserij extra aandacht van
de fractie ChristenUnie&SGP.

Allereerst de glastuinbouw: herschikking van
verspreid liggend ‘glas’ is op diverse plaatsen in
Zuid-Holland de laatste jaren met succes uitge-
voerd. De kwaliteit van het gebied is daardoor op
veel plaatsen sterk verbeterd. Een extra impuls
met twee miljoen euro uit het begrotingsover-
schot van de provincie moet het volgens de frac-
tie mogelijk maken dat de al eerder gemaakte
afspraken voor sanering van de glastuinbouw in
de Hoeksche Waard worden nagekomen. Het
glassaneringplan kan dan ook daar compleet
worden uitgevoerd. Gedeputeerde Staten erken-
den dat het desbetreffende budget onvoldoende
is, maar gaven het advies om eerst een beter
plan van de betrokken gemeenten af te wachten.
Een goed plan zou kunnen helpen om er geld
voor te vinden, aldus gedeputeerde Veldhuijzen.
In de Staten was onvoldoende steun voor een
extra financiële impuls. De fractie Christen-
Unie&SGP concludeerde evenwel uit de reactie
van de gedeputeerde dat Gedeputeerde Staten
bereid zijn om bij te dragen aan een goed regio-
naal plan voor de Hoeksche Waard.

Visserij
Ons tweede aandachtspunt was de visserij. De
provincie Zuid-Holland houdt zich naar onze me-
ning ten onrechte afzijdig van de visserijsector.
In het rijtje van te stimuleren zaken in de regio-
nale economie, Blue Port en de landelijke Top-

sectoren, hoort ook de visserij thuis. De provin-
cie Zuid-Holland zet zich in voor verschillende
sectoren van de economie, maar de visserij, die
in Katwijk, Scheveningen en Goedereede een
grote rol speelt, ontbreekt in het rijtje. De fractie
ChristenUnie&SGP heeft daarom bij de behande-
ling van de begroting voor 2013 om een actie-
vere inzet vanuit de provincie gevraagd.
Gedeputeerde Staten reageerden echter afhou-
dend. Maar daarmee is de kous niet af! De frac-
tie ziet kansen voor de vissersplaatsen, zeker als



Openbaar vervoer:
mail de fractie 
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Er wordt nog wel eens gezegd dat het Staten-
werk zo weinig de leefwereld van burgers raakt.
Wie dat ook denkt zou ik graag uitnodigen om
eens een commissievergadering bij te wonen die
over het openbaar vervoer gaat. De provincie is
bevoegd gezag wanneer het gaat over regionaal
openbaar vervoer en eens in de 10 jaar wordt de
vervoersconcessie opnieuw aanbesteed. En wat
raakt mensen meer dan het verdwijnen van de
bushalte waar zij altijd opstappen? 
Dit jaar was de openbaarvervoerconcessie Zuid-
Holland Noord aan aanbesteding toe. De provin-
cie heeft aangegeven hoeveel
dienstregelingsuren er moeten worden ‘gedraaid’
en maatschappijen kunnen aangeven welke kwa-
liteit vervoer ze kunnen leveren tegen welke
prijs. De winnaar was Arriva.

Journalisten zijn er dan als de kippen bij om te
kijken hoe Arriva de dienstregeling en de lijnen
indeelt en zij kwamen met verhalen over ver-
dwijnende buslijnen in Katwijk en Noordwijk. Dus
kwamen er bij de Statenfractie veel mailtjes van
ongeruste mensen binnen. Reden om vragen aan
de gedeputeerde te stellen. De gedeputeerde
zegde toe uit te zoeken wat er werkelijk aan de
hand is, zo nodig actie te ondernemen en ons op
de hoogte te houden.
Als gevolg van de ophef kwam de directeur van 

Arriva met een aantal medewerkers in de com-
missie vertellen wat de plannen precies inhiel-
den. Het bleek dat in overleg met gemeenten
enkele lijnen tijdelijk anders zouden gaan lopen.
Na de werkzaamheden komen de haltes weer
nagenoeg op dezelfde plaats waar ze zich vroe-
ger bevonden. Buslijnen krijgen een eenvoudi-
gere nummering en bij overlapping van een
concessiegebied hoeven reizigers niet meer over
te stappen. Belbussen worden volwaardige bus-
sen en de afstemming van de bus op treinverbin-
dingen wordt geoptimaliseerd. Verder wordt er
gewerkt aan het project ”Fiets in de bus” en is er
aandacht voor sneldiensten. Ook komen er
nieuwe bussen, mét wifi, komen er ov-winkels en
wordt reizigers regelmatig gevraagd mee te den-
ken over de kwaliteit van het openbaar vervoer
en over nieuwe ontwikkelingen. 
Op onze vraag of het geld voor die laatste ont-
wikkelingen niet kan worden besteed aan meer
”rij-uren” was het antwoord dat er voor de con-
cessie een maximum aantal uren is vastgesteld.
Een aandachtspuntje: dat kan een volgende keer
beter. Verder moet Arriva de kans krijgen de
plannen waar te maken. Zijn er nog vragen of
opmerkingen? Mail ons. Het werkt!

Willy de Zoete, Statenlid  ChristenUnie

Column
Regeerakkoord

De inkt van het regeerakkoord was nog
niet droog of het moest alweer worden
herzien. Nivellering wordt het woord van
2012, schat ik zo in. 
Het regeerakkoord zegt ook het nodige
over de bestuurlijke inrichting van Neder-
land. Een thema waar al decennia lang
over gedacht, geschreven en besloten
wordt. In de afgelopen jaren is een toene-
mend aantal bestuurlijke samenwerkingen
waarneembaar, veelal vormgegeven in zo-
geheten Gemeenschappelijke Regelingen.
Dit brengt een grote brij aan regelingen
met zich mee waarin verschillende over-
heidslagen verantwoordelijkheid dragen,
maar weinigen zich echt verantwoordelijk
weten of voelen. Het aantal volksvertegen-
woordigers dat klaagt over deze voor hen
vaak te ondoorzichtige regelingen is niet
meer te tellen. Niet gek dus dat verminde-
ring van bestuurlijke drukte alweer een
tijdje op de politieke agenda staat. Het af-
schaffen van stadsdelen en WGR+-gebie-
den en het opschalen van gemeenten,
provincies en waterschappen past in dat
beeld en is onderdeel van het regeerak-
koord ”Bruggen slaan” van VVD en PvdA.
Dit alles gaat bovendien gepaard met een
bezuiniging. 
Is het een raar plan van deze coalitie? Wat
ik constateer is dat de opinie langzaam
maar zeker verandert, ondanks dat inwo-
ners in veel gevallen vast niet zullen uit-
zien naar het samengaan van gemeenten.
Maar de onderstroom in bestuurlijk en po-
litiek Nederland die een kleinere, maar
krachtiger overheid wil is steeds breder
voelbaar. Ik ben met u benieuwd -nu het
kabinet niet spreekt van opschaling onder
druk- wat de nabije toekomst ons allen
aan opschaling, maar meer nog aan krach-
tige overheden, brengt!

Chris Schaapman, Statenlid  ChristenUnie

Jantien Fröling

De Statenfractie van ChristenUnie&SGP
wordt ondersteund door verschillende frac-
tieadviseurs. Zij zijn geen Statenlid, maar
worden wel heel nauw betrokken bij de be-
sluitvorming. 
In de serie ”Fractieadviseurs stellen zich
voor” komen zij aan het woord.

Wat doe je in het dagelijks leven?
”Mijn werk is veelzijdig: naast de (gedeelde)
zorg voor mijn gezin ben ik raadsgriffier bij de
gemeente Bernisse en heb ik een praktijk als
zelfstandig gevestigd mediator. 

Van 2007 tot 2011 was ik ook Statenlid. In die
periode bleef er niet zoveel tijd over voor de
mediationpraktijk. 
Ik geniet ervan om kennis en ervaring op ver-
schillende terreinen te combineren.”

Wat drijft je om je voor de fractie Christen-
Unie&SGP in te zetten? 
”Aan mijn Statenlidmaatschap kwam in 2011
abrupt een einde toen de ChristenUnie bij de
verkiezingen twee zetels verloor. Mijn kennis en
ervaring uit de vorige Statenperiode is een plus-
punt bij mijn rol als fractieadviseur. Het is goed
om die ervaring voor de fractie te kunnen ge-
bruiken. En mocht het nodig zijn dan moet de
fractie een beroep kunnen doen op de fractievol-
gers van de kandidatenlijst. Die moeten dan
klaar staan om het stokje over te nemen.” 

Wat wil jij voor de Statenfractie betekenen? 
”Als steunfractielid en als raadsgriffier kan ik de
provinciale politiek en de gemeentelijke politiek
bij elkaar brengen. In combinatie met de kennis

Binnen een week berichtte gedeputeerde Jans-
sen, dat SGJ net als andere landelijk werkende
instellingen tot 1 januari 2015 (de geplande
datum dat de verantwoordelijkheid voor de
jeugdzorg overgaat naar de gemeenten) subsidie
blijft ontvangen. Daarmee is er gelukkig een
beter perspectief voor (de cliënten van) SGJ ge-
boden, al ligt er nog een geschilpunt over de ge-
vraagde aanvullende projectsubsidie. 
In december spreken Provinciale Staten opnieuw
over dit onderwerp. De uitkomst van dat debat is
bij het schrijven van dit artikel nog niet bekend.

Servaas Stoop, Statenlid SGP

Fractie-adviseurs stellen zich voor

Subsidie SGJ Christelijke jeugdzorg gedeel-
telijk veiliggesteld

De Statencommissie Bestuur en Middelen behan-
delde eind september het Ontwerpbeleidskader
Jeugdzorg 2013–2016. Hierbij kreeg de subsidie-
stop voor SGJ Christelijke Jeugdzorg voor 2013,
waartoe Gedeputeerde Staten (GS) hadden be-
sloten, terecht veel aandacht. GS hebben hun
besluit onderbouwd met de stelling dat de af-
spraken met het Rijk over de financiering van de

en ervaring opgedaan in de vorige Statenperi-
ode, hoop ik daarmee vooral op het terrein ”ver-
keer en milieu” en bij wat er verder langs komt,
een bijdrage te kunnen leveren aan de stand-
puntbepaling van de fractie. Het is goed om te
merken dat het werk van de fractieadviseurs
wordt gewaardeerd. Daarbij vind ik het fantas-
tisch om van zo dichtbij te kunnen blijven volgen
wat er gaande is.”  

Jantien Fröling, fractieadviseur ChristenUnie

zogenaamde ”landelijk werkende instellingen”
van tijdelijke aard waren en dat de provincie de
vrijkomende financiële middelen wilde inzetten
voor een beperkt aantal zorgaanbieders. Daar-
naast wilden GS geen doelgroepenbeleid voeren;
de cliënten die op zorg van SGJ zouden zijn aan-
gewezen, kunnen wat het college betreft van een
andere jeugdzorgaanbieder een passend aanbod
krijgen. 
Ik heb, net als andere commissieleden, kritische
kanttekeningen geplaatst bij de beslissing van
GS en daarbij opgemerkt dat het accent hoort te
liggen op de gestelde zorgvraag en niet in eerste
instantie bij het zorgaanbod. 

Subsidie SGJ 
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Vlaardingen was ooit een vissersplaats. Of
het voor de Vlaardingers een scheldnaam
was weet ik niet, maar ze dragen al vele
eeuwen de bijnaam haringkoppen. De vis-
handel was bepalend voor Vlaardingen.
Eeuwen achter elkaar was het een bloei-
ende bedrijfstak. 

Bij de vishandel hoorde een visbank, de plek
waar de handel plaatshad. Uit historische papie-
ren is bekend dat vóór de grote stadsbrand van
1574 er al een visbank in Vlaardingen stond. 
De huidige visbank (foto) dateert uit 1778 en
was in gebruik tot 1949. Er werd echter ook bui-

Visbank herinnert aan eeuwen 
vishandel

ten de visbank om gehandeld. Kwamen de vis-
sers terug van de Noordzee dan verkochten ze
hun vangst vaak direct aan de kade. “Wie het
eerst komt –om een maaltje vis–, die het eerst
maalt”, zal ook toen een bekend gezegde zijn ge-
weest. Was de instelling van een visbank een
maatregel die de hygiëne moest bevorderen? Het
stadsbestuur vond een visbank noodzakelijk met
het oog op de sociaal-economische omstandighe-
den: in tijden van schaarste –en die waren er
veelvuldig– betaalde de klant toch een redelijke
prijs voor de vis. 
Tot in de jaren zestig van de vorige eeuw werd in
Vlaardingen nog vis geveild.
De Vlaardingse vissers voeren de Noordzee op
om allerlei soorten vis binnen te halen. Maar ook
op de binnenwateren werd gevist. De vis werd
het symbool van Vlaardingen. Zo staat er op het
torentje van de visbank geen haan maar een ha-
ring.
Het vissersleven eiste ook slachtoffers. Er zijn
vissers tijdens hun tocht op zee verdronken.
Velen van hen werden nooit meer gevonden. In
1950 werd een monument opgericht ter herinne-
ring aan de vissers die tijdens de Tweede We-
reldoorlog op zee omkwamen. Een visserman in
oliejas met een zuidwester op. Op de sokkel een
tekst die past bij de herinnering aan hun werk op
zee. Niet: ”Voor hen die niet terugkeerden”,
maar: ”Voor hen die bleven”.

Flip Mak, fractiemedewerker

bron: www.geschiedenisvanvlaardingen.nl/verha-
len/monumenten/visbank

Felicitaties

Cultureel erfgoed
staat in de 
belangstelling 
Afgelopen jaar stond cultureel erfgoed meer
dan eens op de agenda van Provinciale Sta-
ten. 

De provincie Zuid-Holland werkt aan een plan
om het cultureel erfgoed, zeg maar: historische
objecten die kenmerkend zijn voor de tijd van
hun oorspronkelijke bestemming, te bewaren.
Daarbij gaat het bijvoorbeeld om oude fabrieks-
gebouwen, watertorens, brugwachtershuisjes,
kerken en verdedigingswerken. Veel van deze
objecten staan leeg en dreigen te verpauperen.
Een nieuwe bestemming vinden is noodzakelijk
om te voorkomen dat deze objecten definitief
verloren gaan.

In het voorjaar van 2012 deed de fractie Chris-
tenUnie&SGP een oproep om ideeën voor het be-
houd van zulke objecten in te sturen. 
De fractie ontving enkele tientallen reacties met
suggesties voor het behoud van diverse culturele
erfgoederen. De reacties zijn door de fractie erg
op prijs gesteld; ze gaven soms leuke aankno-
pingspunten voor de standpuntbepaling over dit
onderwerp.

Structuurvisie 
herzien
De Provinciale Structuurvisie (PSV) en de Veror-
dening Ruimte (VR) zijn voor de eerste keer
vastgesteld in 2010. Deze beleidsstukken zijn
bedoeld als sturingsinstrumenten voor de ruim-
telijke ontwikkelingen in de provincie. Zowel de
PSV als de VR worden jaarlijks geactualiseerd.
De actualisatie 2012 die binnenkort wordt vast-
gesteld, houdt onder andere in dat de Nota Wer-
velender, de Verordening Bescherming
Landschap en Natuur, en de Structuurvisie De-
tailhandel Zuid-Holland 2007 erin worden opge-
nomen. Ook worden de effecten van bijvoorbeeld
nieuw rijksbeleid en sectorale beleidsontwikkelin-
gen verwerkt. 
Gedeputeerde Staten hebben in de loop van
2012 voorgesteld tot een heel nieuwe opzet van
de PSV en de VR te komen. De actualiteit van
demografische ontwikkelingen, (veranderende)
provinciale belangen, economische crisis en de-
centralisatie van rijkstaken zijn zomaar een paar
voorbeelden waarom een nieuwe opzet van PSV
en VR noodzakelijk zijn. De eerste discussies en
inspraak over een vernieuwde opzet zijn inmid-
dels geweest. Het doel blijft om de provinciale
ruimtelijke belangen aan te scherpen en daar-
door zo goed mogelijk te dienen.

Vlak voor het ter perse gaan van deze uitgave kwam het bericht dat ons
Statenlid Servaas Stoop per 1 februari 2013 is benoemd tot waarnemend
burgemeester van Korendijk, een gemeente in de Hoeksche Waard.

Wij feliciteren hem van harte met deze benoeming. Servaas Stoop 
is tot en met 31 december burgemeester van Dirksland, één van de vier 
gemeenten die per 1 januari 2013 opgaan in de nieuwe gemeente 
Goeree-Overflakkee. 




